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23 AUGUST Povestea atomiştilor
Se împlinesc 14 ani de la eliberarea 

Patriei noastre de către glorioasa Armată 
Sovietică. Sărbătoarea aceasta este întîm- 
pinată de întreg poporul cu noi succese în 
muncă şi cu hotărîrea de a munci pentru 
înflorirea Patriei şi a lupta pentru apăra
rea ei.

Aceşti 14 ani au reprezentat o cotitură 
în viaţa poporului nostru. Ei sínt ani de 
construcţie a socialismului în ţara noa
stră. Prin naţionalizarea principalelor mij
loace de producţie s-au pus bazele indus
triei socialiste. Dezvoltarea industriei în 
anii socialismului este dovada superiorită
ţii orînduirii socialiste faţă de cea bur
gheză. Este destul să amintim că din 1948 
pînă în 1958 producţia industrială a cres
cut de 4,2 ori, că în 1958 s-a produs la 
energie electrică în 4 luni jumătate, la căr
bune în mai puţin de 5 luni, la gaz me
tan, în trei luni, la tractoare într-o lună şi 
jumătate, cîtă energie electrică, cît căr
bune, gaz metan, tractoare s-au produs în- 
tr-un an în 1948 —, ca să ne dăm seama de 
marele avînt al industriei socialiste.

Agricultura ţării noastre a păşit de- 
asemenea pe calea socialismului. La 1 
martie 1958 peste 45% din totalul familii
lor de ţărani muncitori făceau parte din 
sectorul cooperatist-socialist şi 52,4% din 
întreaga suprafaţă arabilă era cuprinsă 
în sectorul socialist. De atunci s-au mai 
înfiinţat noi gospodării agricole colective, 
cooperative agricole cu rentă, întovărăşiri 
agricole, dovedind că ţărănimea munci
toare este convinsa de superioritatea a- 
griculturii socialiste fată de agricultura 
individuală. Veniturile ţăranilor colecti
vişti sínt mai mări decît ale celor cu gospo
dării individuale. Gospodăriile colective, 
lucrînd cu maşini agricole şi aplicînd mij
loace agrotehnice înaintate pe suprafeţe 
mari, au recolte mult mai mari decît gos
podăriile individuale. Aceste rezultate con
ving pe ţăranii muncitori să se angajeze 
cu încredere pe calea socialismului, în- 
fiinţînd noi gospodării colective şi să în
tărească gospodăriile colective existente.

Avîntul industriei şi agriculturii e în
soţit de ridicarea nivelului de trai şi cultu
ral al oamenilor muncii. Produsele indus
triale şi agricole s-au înmulţit, satisfă- 
cînd pretenţiile crescînde ale tuturor. Cul-

Se ştie că în 1945 singură America de Nord 
avea cîteva bombe atomice. Se ştie de aseme
nea că — iără nici un rost — guvernul Statelor 
Unite a dat ordin de s-au aruncat două bombe 
atomice asupra oraşelor japoneze, Nagasaki şi 
Hirosima. Cele două bombe au distrus 350.000 
oameni şi încă în anul acesta au mai murit oa
meni, care atunci au contractat „boala atomică”. 
Urmele lor se văd şi în naşterea unor copii ne
norociţi.

Ne punem întrebarea: cum s-a născut bomba 
atomică? Povestea este simplă, dar dureroasă. 
Oamenii de ştiinţă, după cercetări îndelungate, 
au ajuns să cunoască energia atomică. Aceasta 
punea în mina omului puteri foarte mari. Aceste 
puteri, dacă se foloseau pentru pace, aduceau o 
viaţă fericită pentru întreaga omenire, dar dacă 
se foloseau pentru război, aduceau mari distru
geri şi suferinţe. Era vremea celui de al doilea 
război mondial. Hitler, care pornise războiul) vă- 
zînd că nu poate cuceri nici Europa, necum lu
mea, că armatele lui sînt înfrînte, şi-a pus ultima 
nădejde în descoperirea unei „arme secrete”,

tura socialistă s-a dezvoltat, nu numai prin 
promovarea literaturii, ştiinţei şi artei în 
general, ci şi prin promovarea culturali
zării maselor şi a diferitelor manifestări 
ale artei populare. Aşa se arată că în orîn- 
duirea socialistă poporul munceşte pentru 
sine, scopul producţiei socialiste fiind sa
tisfacerea nevoilor materiale şi spirituale 
ale oamenilor muncii .

Aceste succese ale muncii poporului 
se datoresc ajutorului frăţesc şi multilate
ral primit din partea Uniunii Sovietice şi 
colaborării cu toate ţările socialiste. Ţara 
noastră — ducînd o politică de coexistenţă 
paşnică — întreţine relaţii comerciale şi 
culturale cu toate ţările, fără deosebire. Ea 
sprijină iniţiativele pentru pace ale Uni
unii Sovietice, fiind un factor activ în ma
rele front al luptătorilor pentru pace de 
pretutindeni.

La a 14-a aniversare a eliberării Pa
triei noastre oamenii muncii din ţara noa
stră îşi iau noi angajamente de muncă pen
tru întărirea Patriei şi de luptă pentru pa
ce, pentru apărarea Patriei. Biserica este 
alături de popor. Ea sprijină lupta lui pen
tru pace şi munca lui pentru construirea 
unei vieţi îmbelşugate, fericite.

arma atomică. Dacă ar fi ajuns să aibă această 
armă, cu o putere de distrugere foarte mare, el 
ar fi folosit-o,, numai şi numai ca să cîştige răz
boiul. In acelaş timp în S.U.A. se refugiaseră 
mai mulţi oameni de ştiinţă din Europa, prigoniţi 
de hitlerişti, de fasciştii italieni, etc. Intre aceştia 
erau: Albert Einstein, fugit din Germania, Enrico 
Fermi, fugit din Italia, Leo Szilárd, fugit din Un
garia hortistă. Aceştia — de teamă ca hitleriştii 
să nu ajungă la fabricarea bombei atomice şi s-o 
folosească — s-au adresat preşedintelui Roosvelt, 
care le-a dat mijloacele necesare pentru cerce
tări. Astiel în 1945 ei au ajuns la fabricarea pri
melor bombe atomice. Ei însă n-au voit ca bom
bele atomice să fie îolosite în război. Ei au pro
pus să se organizeze o explózie în oceanul Pa
cific, la care explozie să lie invitaţi conducătorii 
Japoniei, ca să-şi dea seama şi să depună armele. 
De fapt Japonia era pe punctul de a capitula după 
ce Germania lui Hitler capitulase. Cel tîrziu în 
august războiul s-ar fi terminat, fără folosirea 
bombei atomice. Şaizeci şi şapte de savanţi, des
coperitori ai bombei atomice, au cerut ca bomba 
să nu fie aruncată asupra populaţiei civile. Cu 
toate acestea preşedintele Truman a dat ordinul, 
şi în 6 şi 9 august două avioane mari americane, 
fără a întîlni nici o rezistenţă, aruncă două 
bombe, una peste Nagasaki, alta peste Hirosima. 
Intr-o clipă au fost ucişi 350.000 de oameni. Re
zultatul? — Comandantul unuia dintre avioane, 
colonelul Paul Tibbets, după ce a văzut dezastrul 
provocat de bombă, s-a stricat la minte şi peste 
cîţiva ani şi-a luat viaţa. Un alt aviator, care a 
fost trimis să vadă urmările bombardamentului, 
Claude R. Eatherly, a fost internat la spitalul de 
boli mintale: i se pare mereu că e într-un avion 
aprins şi urlă de ani întregi ca un cîine peste 
care a trecut o maşină. Savantul american, Op
penheimer, numit şi „părintele bombei atomice”, 
— de la data aceia s-a izolat de lume şi stătea 
acasă, fără radio şi fără a citi nici un ziar, Cînd 
mai tîrziu i s-a cerut să lucreze la descoperirea 
bombei cu hidrogen, el a refuzat, declarînd că îi 
pare rău că a lucrat „pentru diavolul” cînd a lu
crat la bomba atomică.

Ce au urmărit monopolistă americani, cînd 
au aruncat în Japonia bombele atomice? — Nu 
capitularea Japoniei, pentru că aceasta s-ar fi fă
cut şi fără bombele atomice. Ci să bage frica în 
celelalte popoare şi aşa să ajungă să domine peste 
tot pămîntul. Credinţă deşartă! Uniunea Sovie
tică are şi ea bombele, pe care le au americanii.

(Continuare în  pag 2)
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Ii învăţa pe ei în pilde
Marcu 4, 2

o— iái*■
încă de la începutul lucrării Sale în lume, 

Domnul nostru Iisus Hristos este numit „învă
ţător” de toţi cei care veneau în legătură cu El. 
Cei care strîngeau dajdia pentru templul din Ie
rusalim (Matei 17, 24), ucenicii Si. loan Boteză
torul (loan 1, 39), cei 12 ucenici (Marcu 4, 38; 
Luca 7, 40) şi mai ales poporul, care îi asculta în
văţătura, nu cunoşteau alt cuvînt cu care să I se 
adreseze lui Iisus decit „Invăţătorule”. Ba chiar 
şi cărturarii şi fariseii n-au şovăit să-I recunoască 
această demnitate (Luca 19, 39) de care erau 
foarte mîndri şi pe care cu multă grijă o acordau 
cuiva.

Intr-adevăr, Evangheliile mărturisesc la tot 
pasul că Iisus Hristos a fost un „învăţător”, uni
cul şi adevăratul învăţător. Vorbirea Lui era cal
dă şi înfăţişată simplu, pe înţelesul tuturor. To
tuşi, ca învăţătura Lui să fie şi mai înţeleasă şi 
pentru ca ea să se fixeze mai bine în mintea popo
rului, El vorbea mulţimilor şi-n pilde sau în para
bole. Aceste pilde nu sínt altceva deeît întîmplări 
luate din viaţa oamenilor sau din natură şi de 
care se putea lega mai trainic învăţătura cea 
nouă. Oamenii din părţile acelea erau învăţaţi cu 
astfel de parabole, pe care le iubeau.

O astfel de pildă este şi cea de la Matei 21, 
33—41, despre al cărei înţeles vrem să spunem 
cîteva cuvinte. Mîntuitorul zice: „Ascultaţi altă 
pildă. A fost (odată) un gospodar care a sădit 
vie, a îngrădit-o cu gard, a săpat în ea teasc, a 
zidit turn şi a dat-o lucrătorilor, iar el s-a dus 
departe”. Omul care a sădit vie este Dumnezeu, 
lucrătorii sínt conducătorii (cărturarii şi fariseii), 
iar via este poporul iudeu. Căci iată ce zice pro-

întrebare şi răspuns
Credinciosul Alexandru Morar din Vurpăr 

( Sibiu), fost consilier gr. catolic, acum consilier 
al Bisericii ortodoxe, la întrebările ce le-am pus, 
a dat următoarele răspunsuri despre unificarea 
bisericească:

1. Ce părere ai despre unificarea Bisericii 
din anul 1948 ?

Unificarea Bisericii din anul 1948 a fost ne
cesară pentru poporul nostru, deoarece toţi sin
tern romîni, am avut ambele parohii aceeaşi Li
turghie, aceleaşi slujbe şi acum nu mai sîntem 
despărţiţi în două Biserici, ci ne rugăm toţi ro- 
mînii din satul nostru la acelaş altar al Dom
nului.

2. Cum te simţi sufleteşte în Biserica orto
doxă la sfînta Liturghie şi la celelalte sfinte 
slujbe?

Mă simt foarte bine sufleteşte, mă rog cu 
căldură, am mulţumire deplină în suflet la sfînta 
Liturghie şi mai ales pentru cîntarea în comun 
a tuturor credincioşilor.

3. Ce binefaceri a adus unificarea pentru 
poporul romín în comuna noastră?

Familia nu mai este împărţită în două, unii 
să meargă la Biserica ortodoxă şi alţii la Bise
rica gr. catolică. Acum toţi avem o singură Bise
rică şi ne închinăm toţi cu dragoste în Biserica 
Domnului.

4. Ce părere ai despre organizarea şi condu
cerea parohiei noastre, în 10 ani după unificare?

Parohia este bine organizată din punct de 
vedere administrativ, consiliul parohial conduce 
bine afacerile bisericeşti în parohie.

P.

fetul Isaia: „Via Domnului Savaot este casa lui 
Izrail, iar oamenii din iuda sínt sădirea sa dragă” 
(Isaia 5, 7), precum şi Psalmistul; Doamne „în- 
toarce-te dar, şi caută din cer şi vezi şi cerce
tează via aceasta, pe care a sădit-o dreapta ta” 
(Ps. 79, 14—15). Dumnezeu a dat acestui popor 
Canaanul, ţară bogată şi frumoasă, i-a dat şi 
Legea Veche, care îl despărţea ca un gard de ce
lelalte neamuri închinătoare la zei. Legea îi arăta 
ce îndatoriri are faţă de Dumnezeu şi cum să tră
iască întreolaltă. Turnul zidit în vie este tem
plul măreţ din Ierusalim, care veghia peste toată 
ţara şi unde tot poporul putea să meargă să se 
închine lui Dumnezeu. Ba chiar era obligat să 
meargă din cînd în cînd, aşa cum ştim că mergea 
şi dreptul Iosif cu Fecioara Maria.

„Cînd s-a apropiat vremea roadelor, zice Mîn
tuitorul mai departe, (gospodarul) a trimis pe 
slugile sale la lucrători să ia roadele”. Via avea 
toate condiţiunile prielnice ca să aducă roade de 
fapte bune. Căci zice tot profetul Isaia: El (Dum
nezeu) nădăjduia ca acesta să fie un popor fără 
de păcate... să-i rodească dreptate (Isaia 5, 7). 
Pentru a-i reaminti despre aceste îndatoriri sfinte, 
Dumnezeu trimite la via sa, la poporul său, pe 
slugile sale, care sínt profeţii Vechiului Testa
ment. Aceştia erau ca nişte trîmbiţe şi ca nişte 
străjeri în mijlocul poporului avînd misiunea din 
partea lui Dumnezeu de a reaminti mereu popo
rului şi mai marilor lui, care este voia lui Dum
nezeu, veghind ca ea să fie împlinită..

„Dar lucrătorii prinzînd slugile lui, zice ia
răşi Mîntuitorul, pe una au bătut-o, pe alta au 
omorît-o, iar pe alta au ucis-o cu pietre. Şi iarăşi 
a trimis pe alte slugi mai multe ca cele dintîi şi 
le-a făcut şi acelora aşijderea”. Profeţii n-au fost 
trimişi deodată ci pe rînd, în decursul a multe 
sute de ani. Uneori cuvîntul lor a fost ascultat 
şi cei care erau certaţi se întorceau de la căile 
lor rele. De cele mai multe ori însă, regii, căr
turarii şi fariseii au poruncit ca profeţii să fie mal
trataţi şi ucişi. Despre chinurile lor, Sf. Scrip
tură ne vorbeşte de multe ori. Sf. Apostol Pavel 
ne spune „că au îndurat batjocuri şi bătăi, ba şi 
lanţuri şi temniţe. Au fost ucişi cu piere, au fost 
fierăstruiţi, au fost supuşi la cazne, au murit u- 
cişi de sabie, în cojoace şi în piei de capre au pri
begit, răbdînd lipsuri, strîmtorări şi (tot felul de) 
răutăţi” (Evrei 11, 36—37).

Văzînd stăpînul viei toate acestea „mai pe 
urmă a trimis la ei pe fiul său zicînd: se vor ru
şina de fiul meu”. Acesta este chiar Domnul no
stru Iisus Hristos, pe care Tatăl ceresc, la „pli
nirea vremii”, L-a trimis în lume. „Pentru că aşa 
a iubit Dumnezeu lumea, încît şi pe Fiul său unul 
născut l-a dat” (loan 3, 16). Cărturarii şi fariseii 
însă nici pe Acesta nu vor să-L asculte şi să-L 
respecte. Ba mai mult: „Lucrătorii văzînd pe Fiul 
şi-au zis: Acesta este moştenitorul, veniţi să-l o- 
morîm pe el şi să stăpînim moştenirea lui. Şi 
prinzîndu-1 pe el, l-au scos afară din vie şi l-au 
omorît”. Din săptămîna patimilor cunoaştem 
lupta pe care cărturarii şi fariseii au dus-o ca să 
prindă şi să omoare pe Iisus. Domnul ştia dina
inte că va fi scos afară dintre zidurile cetăţii şi 
va fi omorît (Golgota era în afara Ierusalimului).

Intrucît Mîntuitorul se adresa mai ales căr
turarilor şi fariseilor, care erau de faţă, îi în
trebă acum: „Deci, cînd va veni Domnul viei ce 
va face lucrătorilor acelora?” Iar ei au răspuns; 
„Pe cei răi, cu rău îi va pierde şi via o va da 
altor lucrători, care îi vor da lui roadele la vre
me”. „Ce se putea face pentru via mea şi n-am

făcut eu? Pentru ce atunci cînd nădăjduiam să- 
mi rodească struguri mi-a rodit aguridă? Acum 
vă voi face să ştiţi cum mă voi purta cu via mea: 
„Strica-voi gardul ei, dărîma-voi zidul ei”, zice 
Cel Prea înalt tot prin gura profetului Isaia (5, 
4—5).

*
Aşa s-a şi întîmplat. Legea Vechiului Testa

ment (gardul sau zidul despărţitor) a fost înlo
cuită cu Evanghelia Domnului, care s-a vestit tu
turor popoarelor. Cărturarii şi fariseii au pierit. 
Templul s-a dărîmat. Mîntuitorul a dat „via” — 
adică Biserica — în seama altor lucrătorii Apos
tolii şi urmaşii lor (episcopi, preoţi şi diaconi). 
E de datoria preoţilor să aibă grijă de credin
cioşi, ca ei să aducă roadele faptelor bune. Dar e 
şi datoria credincioşilor, ca nişte mlădiţe pe bu
tucul viei, să ducă lupta cea bună, ca roada să 
fie bogată.

Ce frumoasă e o vie bine îngrijită şi plină 
de rod! Cu atît mai frumoasă este o parohie, o 
biserică, ale cărei mlădiţe sínt pline de roada dra
gostei, facerii de bine, păcii. Peste aceştia Dom
nul trimite binecuvîntările Sale şi-i umple de bu+ 
nătăti.

GH. P.

Povestea atomiştilor
(Urmare din pag. l-a)

Ea are şi rachete, chiar cu tragere mai lungă 
deeît cele americane. Ea are racheta interconti
nentală, cu care poate lovi ori cînd orice colţ al 
pămîntului, deci şi S.U.A. Dacă va îndrăzni care
va să pornească un atac atomic, el va primi un 
contra-atac aşa de nimicitor, încît va fi scos din 
luptă.

Uniunea Sovietică însă vrea încetarea ex
perienţelor cu arme atomice şi dezarmarea ato
mică. Ea vrea să se înlăture posibilitatea unui 
război atomic, care ar aduce distrugeri şi sufe
rinţe1'neînchipuite. De aceea ea a hotărît să înce
teze în mod unilateral experienţele cu arme ato
mice, aşteptînd ca şi S.U.A şi Anglia să înceteze 
aceste experienţe. Ea susţine planul polonez de a 
se crea o zonă denuclearizată în Europa, adică 
în Germania apuseană şi răsăriteană, Polonia şi 
Cehoslovacia să nu fie arme atomice. Ea cere ca 
puterile atomice să declare că nu vor folosi ar
mele atomice. Ea propune încheierea unui acord 
de dezarmare, prin care bombele atomice să fie 
puse în afara legii şi să se reducă forţele armate 
ale tuturor ţărilor. Ea cere rezolvarea probleme
lor internaţionale litigioase prin tratative între 
Est şi Vest.

Lupta Uniunii Sovietice împotriva războiu
lui atomic şi pentru încetarea experienţelor cu 
armele atomice este sprijinită de sute de milioane 
de oameni cinstiţi din toată lumea. Intre aceştia 
amintim şi pe cei aproape 3.000 de savanţi ame
ricani, care au semnat petiţia de interzicere a 
experienţelor nucleare. Savanţii din toate ţările 
au arătat cit de vătămătoare sînt experienţele cu 
arme atomice şi ce catastrofă ar fi un război 
atomic. Popoarele îşi dau seama de marea pri
mejdie, ce izvoreşte din înarmarea atomică. De 
aici valul crescînd al protestelor, al acţiunilor 
luptătorilor pentru pace, împotriva armelor ato
mice. Congresul mondial de la Stockholm a dat 
expresie voinţei popoarelor pentru dezarmare, 
pentru pace, împotriva experienţelor cu arme ato
mice, împotriva războiului atomic. Intre moarte 
şi viaţă, omenirea alege viaţa. De aceea sîntem 
convinşi că va birui pacea asupra războiului, 
viaţa asupra morţii.
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Porunca Maicii Domnului La Adormirea Maicii Domnului
Pururea Fecioara Maria este Maica Domnu

lui nostru Iisus Hristos. Dar în înţeles duhovni
cesc Ea este şi Maica noastră a tuturor creştinilor 
iar noi sîntem fiii Ei. Acest lucru, scump inimilor 
noastre, ni l-a arătat însuşi Domnul Hristos cînd 
era răstignit pe cruce. Atunci, arătînd spre Maica 
Sa, a zis către ucenicul loan şi prin 'fel către 
creştinii de totdeauna: Fiule, iată mama ta! 
Creştinilor, iată Maica voastră!

Fecioara Maria, Maica lui Hristos Dumne
zeu, este şi Maica iubitorilor de Hristos, spune 
un părinte bisericesc. Fiecare creştin, deci, pe 
lîngă mama lui trupească mai are şi o mamă du 
hovnicească, pe Maica Domnului. Ea ne iubeşte 
pe toţi cu iubire puternică de mamă şi cu iu
bire curată de fecioară.

O mamă bună are grijă de fiii ei şi le dă me
reu sfaturi cum să se poarte. Dar Maica Domnului
ce sfat dă creştinilor, adică fiilor ei? Maica Dom-♦

Sî. icoane pe sticlă
Credinciosul nostru ortodox are nevoie, după 

constatarea şi definiţia sf. loan Damaschinul, de 
sf. icoane pentru uz didactic, estetic, de cult şi 
latreutic, adică pentru a învăţa din ele despre 
viaţa Bisericii, pentru a vedea în ele frumosul şi 
exemple de virtute, pentru a le folosi la cultul di
vin, văzînd cu ochii ceeace crede inima şi pentru 
a-i mijloci darurile cele binecuvîntate de la Mîn- 
tuitorul şi Sfinţii Săi.

Această nevoie sufletească după sf. icoane a 
produs şi o serie întreagă de iconari, de zugravi 
de sf. icoane, atît pentru biserici, locaşul de în
chinare, cît şi pentru casele credincioşilor. S-au 
pictat mii şi mii de icoane, unele s-au păstrat, 
dar cele mai multe s-au pierdut în timpul vremu
rilor tulburi. Această pierdere este fără posibili
tate de îndreptare şi ea este foarte regretabilă, 
pentrucă s-au pierdut comori artistice de nebă
nuit.

Intre aceste icoane, pictate pe lemn sau pînză, 
s-au impus şi unele pictate în spatele sticlei, nu
mite icoane pe sticlă. Pentru felul lor popular, 
unii le-au socotit fără de valoare, aşa că alţii 
le-au şi aruncat, prin poduri, uitînd de ele.

Dar cercetătorii culturii populare, numită 
folclor, au constatat, că aceste icoane reprezintă 
o valoare deosebită, pentrucă în ea se oglindeşte 
simţirea artistică populară.

Deci precum s-au organizat colecţii şi expo
ziţii de folclor, culegeri de poezii, zicători, pro
verbe, legende, cîntece şi jocuri populare, tot aşa 
acum se urmăreşte şi organizarea unor asemenea 
colecţii şi expoziţii de sf. icoane pe sticlă. Grija 
pentru aceste sf. icoane este cu atît mai mare, că 
în afară de centrul cunoscut de la Necula, s-au 
mai descoperit şi alte centre de pictori de acest 
fel, la Făgăraş, în ţara Bîrsei, a Sebeşului şi în 
altă parte, sporind valoarea acestor icoane şi 
mai mult.

Cu grija cunoaşterii acestor sf. icoane, la 
caz a cumpărării sau fotografierii lor, a fost în
sărcinat harnicul cunoscător Dr. Irimia de la Mu
zeul Brukenthal din Sibiu, ajutat de un mă- 
nunchiu însufleţit de colaboratori şi cunoscători.

Se va face un volum cu 100 de imagini alese.

Prof. M. ŞESAN

nului însă are pe Fiul ei, Mîntuitorul lumii, care 
a arătat oamenilor calea mîntu'rii şi a fericirii. 
Ea însăşi a ascultat şi a urmat poveţele Fiului 
ei scump, deoarece Ea ştia că acesta nu este un 
simplu fiu, un simplu om, ca toţi ceilalţi, ci El 
este însuşi Fiul lui Dumnezeu, pe care Ea l-a 
născut în chip minunat. El este izvorul înţelep
ciunii şi al sfinţeniei; El este calea, adevărul şi 
viaţa.

De aceea sfatul Maicii Domnului este de a 
urma şi noi pilda Ei, adică de a face ceea ce ne 
spune Iisus Hristos. „Faceţi tot ceea ce vă va 
spune El” (loan 2, 5). lată îndemnul cald şi stă
ruitor, iată porunca Maicii Domnului. Deşi aceste 
cuvinte au fost rostite de Maica Domnului către 
slujitorii de la nunta din Cana Galileii, unde a 
fost împreună cu Mîntuitorul şi ucenicii Săi, to
tuşi ele se potrivesc şi pentru fiecare creştin.

Pornite din inimă caldă de mamă, înveşnicite 
prin focul iubirii sfinte către fiii ei de totdeauna, 
aceste cuvinte reprezintă chemarea şi porunca

continuă a Maicii Domnului către toţi creştinii: 
„Faceţi tot ceeace v-a spus şi v-a învăţat El, 
Iisus Hristos, Fiul Meu! Faceţi tot, căci tot ce vă 
cere şi vă spune El este numai spre binele, mân
tuirea şi fericirea voastră”.

Dar ce ne spune, ce ne cere Mîntuitorul să 
facem? Desigur că nu ne mai cere ca să umplem 
anumite vase cu apă pentru ca El s-o prefacă 
apoi în vin, cum a cerut slujitorilor de la nunta 
din Cana Galileii. Ne cere altceva, cu mult mai 
însemnat pentru viaţa noastră.

Mîntuitorul Hristos ne cere să ne curăţim 
sufletul ca să primim apoi în el apa cea vie şi 
dătătoare de viaţă a învăţăturii Sale sfinte. Ne 
cere să ne curăţim viaţa de întinăciunea păcatu
lui, prin taina sfintei spovedanii, ca să putem 
primi apoi prin sfînta împărtăşanie însuşi Trupul 
şi Sîngele Său cel sfînt care să ne întărească şi 
să ne sfinţească viaţa. Iisus ne cere apoi să-L 
iubim pe El din tot sufletul şi să păzim poruncile 
Lui sfinte, adică să păşim cu toţii pe calea sme
reniei, a iertării, a blîndeţii, a ajutorării, a rugă
ciunii, a postului, a păcii şi bunei înţelegeri şi în 
deosebi pe calea dragostei, care este izvorul ne
secat al oricărui bine. In scurt vorbind, Iisus 
Hristos ne cere nouă creştinilor să ne ferim de 
păcat şi să ne străduim din toate puterile să fa
cem numai ceea ce este bine şi folositor nouă şi 
semenilor noştri, să urmăm adică în viaţă pilda 
lui Iisus, care ne-a spus: „Pildă v-am dat vouă

An de an, la 15 august, sfînta noastră Biseri
că prăznuieşte Adormirea Maicii Domnului. Ziua 
aceasta ne aduce aminte de toate cîte s-au săvîr- 
şit de Dumnezeu prin Sfînta Fecioară, şi de toate, 
cîte a făcut şi face ea spre a noastră mîntuire.

La Bunavestire, Sfînta Fecioară a primit ve
stea cea mare, că din ea se va naşte Mîntuitorul 
lumii; ea l-a şi născut pe Hristos Domnul, a fost 
martoră la cîntul îngerilor şi închinarea păsto
rilor şi a magilor în staulul din Vifleem; ea l-a 
purtat pe Pruncul Iisus în Egipt, l-a dus în Bise
rică la vremea cea mai dinainte hotărîtă, i-a pă
zit copilăria, l-a urmat de aproape în vremea cît 
a propovăduit, şi nu l-a părăsit, maică adevărată 
fiind, nici în clipele cele grele ale jertfei de pe 
Golgota.

Dar pentru toate acestea, Sf. Fecioară a a- 
dormit cu cinste întru Domnul si chiar ziua ador
mirii îi este cinstită, ca toate zilele mari ale vieţii 
sale, de toţi credincioşii.

Sfînta Fecioară Maria „întru naştere fecioria 
a păzit, întru adormire lumea nu a părăsit’’. Ast
fel, ea, chiar şi după adormire, este mereu cu noi; 
ea este în preajma Fiului său şi Mîntuitorului 
nostru, dar este ascultătoare neîntreruptă şi a ru
găciunilor noastre către Dumnezeu. Sfînta Fe
cioară, ca o maică bună şi iubitoare, mijloceşte 
mîntuirea noastră către Fiul Ei şi Dumnezeul no
stru. In bucurii, în necazuri, în suferinţe şi în du
reri, dar şi în nădejdi, ea este cu fiecare din noi, 
cu fiecare rugăciune a noastră, fiind solitoare 
către Dumnezeu.

Iată deci o mare mîngăiere pentru noi cre
dincioşii! O mîngăiere, o îmbărbătare, o întărire! 
In rugăciuni, noi nu sîntem singuri. In dureri. 
Maica Domnului e cu noi. In slăbiciuni, ea ne 
vine în ajutor, ca să le trecem; ne îmbărbătează, 
ne întăreşte.

De aceea, la Adormirea Maicii Fecioare să 
glăsuim cu întreaga suflare creştinească:

„Ingrădeşte-mi gîndurile mele Mîntuitorul 
meu; că îndrăznesc a lăuda pe preacurata Maica 
ta, zidul lumii; în turnul cuvintelor mă întăreşte 
şi în lăcaşurile gîndurilor mă fă puternic. Că tu 
strigătele celor ce cer cu credinţă le plineşti. Deci 
tu dăruieşte-mi limbi bine grăitoare şi cuget ne
ruşinat; că toată darea strălucirii de la tine se tri
mite, Dătătorul de lumină, Cel ce te-ai sălăşluit 
în pîntecele ei cel pururea fecioresc” (Icos).

D. CĂLUGĂR

ca şi voi să faceţi aşa cum am făcut Eu vouă” 
(loan 13, 15).

Iată deci că Iisus ne cere tot ce poate fi mai 
însemnat şi mai folositor pentru viaţa noastră. 
Faţă de aceste cerinţe, Maica Domnului, cu multă 
stăruinţă şi dragoste, ne spune: „Faceţi tot ce 
v-a spus Iisus Hristos, Fiul Meu”.

Slujitorii de la Cana Galileii au ascultat po
runca Maicii sfinte şi au împlinit îndemnul Mîn
tuitorului de a umple vasele cu apă, pe care .El 
a prefăcut-o apoi în vin.

Dacă vom asculta porunca Maicii Domnului 
făcînd ceea ce ne cere Mîntuitorul, atunci şi viaţa 
noastră se va preface şi înnoi mereu, în haina 
luminată a virtuţilor.

Copiii buni ascultă de mama lor. Să ascul
tăm şi să îndeplinim deci cu toţii porunca Maicii 
Domnului.

Ierom. IRINEU ii



I

Pag. 4 TELEGRAFUL ROMÂN Nr. 31— 32

Rîvna după mîntuire
Iisus, Domnul nostru, cutreera fără odihnă 

drumurile prăfuite şi pline de arşiţă ale Ţării 
Sfinte, semănînd la tot pasul învăţătura Sa dum
nezeiască. Mulţimi nenumărate îl urmau ca să-i 
asculte cuvîntul, căci le învăţa pe ele ca „Unul 
care are putere”. Vestea despre puterea învăţă
turii şi a faptelor minunate pe care le făcea se 
răspîndise în toate ţinuturile acelea. -

Intr-una din zile, un fînăr, conducător cum 
îi zice Sf. Luca (18, 18), poate de sinagogă sau 
poate un dregător mai mare, păşi înaintea lui 
Iisus şi îngenunchind îl întrebă: „Invăţătorule 
bune, ce bine să fac ca să moştenesc viaţa de 
veci?” (Matei 19, 16).

Acest tînăr îsi dădea seama că „nu a- 
vem aici cetate stătătoare ci că trebuie s-o 
căutăm pe cea care va să fie” (Evrei 13, 
14). De aceea el se apropie de Iisus nu cu 
gîndul fariseic de a-L ispiti, ci cu dorinţa curată 
de a se face părtaş vieţii veşnice, despre care 
acest mare Dascăl vorbea atît de frumos şi cu 
atîta însufleţire. Mîntuitorul, ca Unul care cu
noştea cele dinăuntru ale omului (loan 2, 25), 
a văzut şi gîndul curat al acestui tînăr din care 
cauză îl privi „cu drag” şi îi răspunde: „De ce 
mă numeşti bun?” vrînd să-i arate că bun cu ade
vărat este numai singur Dumnezeu şi că noi oa
menii, ori cît ne-am trudi să devenim, buni nu ne 
putem numi niciodată. „Dar, continuă Iisus, de 
vrei să intri în viaţă, păzeşte poruncile”. De
oarece cărturarii vremii aceleia începuseră să îm
partă poruncile date de Dumnezeu oamenilor prin 
Moise, în mari şi mici, tînărul, neştiind despre 
care este vorba, întrebă din nou pe învăţător: 
Care porunci? Iar El îi răspunde: „Să nu ucizi, 
să nu curveşti, să nu furi, să nu fi mărturie min
cinoasă, cinsteşte pe tatăl tău şi pe mama ta şi 
să iubeşti pe aproapele tău ca însuţi pe tine”, 
adică cîteva din cele 10 porunci cunoscute de noi 
sub numele de Decalog. Ultima poruncă amintită 
aici le cuprinde pe toate celelalte, pentru că cel 
ce iubeşte pe semenul său din toată inima şi din 
tot cugetul, din dragoste pentru Dumnezeu, a- 
cela, „nu face rău aproapelui” (Rom. 13, 10), 
adică nu poate să-l vateme cu nimic, ducînd astfel 
o viaţă frumoasă şi bine plăcută lui Dumnezeu.

Tînărul, crescut în frica Legii Vechi, avea 
încredinţarea că împlinise aceste porunci încă din 
copilăria sa. De aceea, în dorul şi în rîvna sa 
tinerească după fapte mari şi măreţe, dorea ceva 
mai mult, mai înalt. îşi dădea seama că mai este 
şi o altă cale de urmat în viaţă decît cea tihnită, 
îmbelşugată şi fără sudoare pe care o ducea el.

— Ce-mi mai lipseşte încă? II întrebă deci 
pe Mîntuitorul.

— „De voieşti să fi desăvîrşit, mergi, vin- 
de-ţi averile şi le dă săracilor, şi vei avea co- 
moară-n cer, şi vino de-mi urmează mie”. Văzînd 
aşa dar atîta rîvnă în sufletul acestui tînăr, Mîn
tuitorul îl chemă să-şi pună întreaga sa viaţă 
în slujba lui Dumnezeu şi a oamenilor, invitîn- 
du-1 să-L urmeze alături de ceilalţi ucenici ai Săi. 
înainte însă de a păşi pe acest drum, tînărul este 
sfătuit să-şi împartă avuţiile sale săracilor. De 
vreme ce aceşti lipsiţi ai vieţii pentru darul lui 
nu puteau să-i răsplătească, avuţiile împărţite 
lor se transformau în comoară cerească. Căci tot 
binele care-1 facem pe pămînt este o bogăţie pe 
care ne-o agonisim în cer şi care va fi totdeauna 
a noastră. Ne învaţă şi Mîntuitorul cu alt prilej: 
„Cînd faci prînz sau cină nu chema pe prietenii 
tăi, nici pe fraţii tăi, nici pe rudele tale, nici pe 
Vecinii bogaţi, ca nu cumva şi ei să te cheme pe

tine ca să-ţi răsplătească, ci cînd faci ospăţ, 
cheamă săracii, neputincioşii, şchiopii şi orbii şi 
fericit vei fi, că n-au cu ce-ţi răsplăti, dar ţi se 
va răsplăti ţie întru învierea drepţilor” (Luca 14, 
12-14). Atunci tot binele făcut pe pămînt va măr
turisi pentru noi. Şi cum acest tînăr avea multe 
avuţii, putea face mult bine cu ele. Multe sufe
rinţe ar fi putut alina şi multe lacrimi ar fi făcut 
să sece. ^

După. cele văzute pînă acum, ne aşteptam ca 
tînărul să alerge degrabă să-mplinească povaţa 
Domnului. Evanghelia însă ne spune altceva şi 
anume, că tînărul, la auzul acestor cuvinte, „s-a 
dus întristat căci avea multe avuţii”.

Avuţia a fost mai tare decît dorinţa lui după 
desăvîrşire. Nu el era stăpînul avuţiei sale, ci 
avuţia îl stăpînea pe el. Nu se cunoscuse îndea
juns. Venise la Mîntuitorul cu atîta însufleţire, 
împins de un dor ascuns al inimii sale de a afla 
răspuns pentru trăirea unei vieţi înalte, averea 
însă îi taie aripile cu care încerca să zboare mai 
sus. S-a adeverit şi cu el cuvîntul Domnului: 
„Unde este comoara voastră, acolo este şi inima 
voastră” (Matei 6, 21). Inima lui îi era încă lipită 
de avere. De aceea a plecat de la Iisus cu ochii 
în pămînt, ruşinat. Spre deosebire de acest tînăr, 
ce frumos ne apare alt tînăr, mai tînăr, care a 
dăruit ucenicilor cele 5 pînişoare şi cei doi peşti, 
pe care le avea ca hrană în traista sa, pentru 
ca Mîntuitorul să sature mulţimile (loan 6, 9).

Faptul că dragostea de averi pămînteşti l-a 
făcut pe acest tînăr să plece de la Domnul fără

să-L urmeze, după cum a fost înviat, a deter
minat pe Mîntuitorul să vorbească învăţăceilor 
Săi despre pericolele la care sînt expuşi cei bo
gaţi, în ce priveşte mîntuirea sufletelor lor. Plin 
de oarecare amărăciune, El le grăieşte: „Adevăr 
vă spun vouă, anevoie va intra bogatul în îm
părăţia cerurilor”, sau „cît de anevoie este să 
intre în împărăţia cerurilor cei ce se încred în 
avuţii”, cum citim în Evanghelia după Marcu 
(10,’ 24).

A nu ne lăsa robiţi de avuţii, ca lacomii şi 
zgîrciţii, aceasta este învăţătura de căpătîi de 
care trebuie să ne pătrundem din întîmplarea tî- 
nărului din Evanghelia aceasta. Dumnezeu ne-a 
aşezat pe acest pămînt, cu toate bogăţiile lui, ca 
să ne facem viaţa plăcută şi frumoasă. Dar nu
mai atît, nu să facem din avere singurul ţel al 
vieţii noastre. „Celor bogaţi din veacul de acum 
porunceşte-le să nu se trufească, nici să-şi puie 
nădejdea în avuţia cea nestătătoare, ci în Dum
nezeul cel viu, care ne dă nouă toate din belşug” 
scrie sf. Apostol Pavel ucenicului său Timotei (I 
Tim. 6, 7). „Căci cel ce-şi pune nădejdea în bo
găţia lui se vestejeşte, iar cei drepţi ca frunzişul 
odrăslesc” (Pilde 11, 28).

Bogăţia nu este un rău dacă o stăpînim noi 
pe ea, adică să ne împlinim din ea nevoile noa
stre zilnice de viaţă, iar din prisos să dăm şi ce
lor mai neajutoraţi decît noi. Altfel, ea ne aduce 
mari neajunsuri, multe dureri, atît în viaţa acea
sta cît şi în viaţa de dincolo mai ales. Să ascul
tăm deci îndemnul psalmistului: „de curge bo
găţia pîrîu, nu vă lipiţi inima de ea”, (Psalm 
61> 10). Diacon GH. PAPUC

..Că mi-a făcut mie mărire cel puternic...“f t »

„Iată de acum mă vor ferici toate neamurile“ 
„Mergînd, învăţaţi toate neamurile...“

Luca 1, 49
(Luca 1, 48). 

(Matei 28, 19)

Poate fi un lucru de neînţeles pentru cel care 
ar citi Sfînta Scriptură de la început pînă la E- 
vanghelia de la Luca 1, 48. Poporul evreu se fe
rea de celelalte neamuri'şi era deosebit prin obi
ceiuri, mîncăruri, jertfe, etc. Cînd construiesc tem
plul, evreii nu vor să primească nici măcar aju
tor de la cei care nu sînt de acelaşi' neam cu ei, 
spunîndu-le că străinii n-au parte, nici aducere 
aminte (Neemia 2, 2(1). Era vorba de amintirea 
suferinţelor din Egipt, eliberarea şi legămîntul 
lor cu Dumnezeu.

Şi acum Fecioara Maria spune în proorocirea 
sa „iată de acum mă vor ferici toate neamurile”. 
Ce potrivire şi ce împlinire a acestei proorocii în 
porunca „mergînd, învăţaţi toate neamurile”!

Fecioara Maria nu spune că o va ferici nu
mai poporul evreu, neamul ei, ci toate neamurile. 
Domnul nostru Iisus Hristos nu-i trimite pe apos
toli să propovăduiască numai la neamul lui, ci 
la toate neamurile. Fiecare creştin, care crede în 
Hristos, ar trebui să înţeleagă că aceste cuvinte 
nu sînt spuse de un om oarecare, sau de o carte 
oarecare, ci de Sfînta Scriptura.

Biserica creştină Ortodoxă, conform învăţă
turii Sf. Scripturi şi Sf. Tradiţii, tot timpul a lău
dat, a preamărit, a fericit pe Fecioara Maria, so
cotind-o în acelaşi timp mijlocitoare la Domnul 
nostru Iisus Hristos.

Dar din citatele de mai sus se poate vedea 
că preamărirea Fecioarei Maria este şi unul din 
semnele după care se poate cunoaşte Biserica a- 
devărată, căci proorocirea „iată de acum mă vor 
ferici toate neamurile” este adeverită de porunca 
„mergînd învăţaţi toate neamurile” şi împlinită 
de cei cărora li s-a propovăduit, de către cei care

au primit porunca „mergînd, învăţaţi toate nea
murile”. Căci, ce adică aveau să înveţe apostolii 
pe neamuri? Evanghelia. Şi ce cuprinde Evan
ghelia? învăţături care duc la mîntuire. Unde 
este scrisă această proorocire a Fecioarei Maria? 
In Sf. Evanghelie. Printre învăţăturile din Evan
ghelie care duc ta mîntuire este şi învăţătura a- 
ceasta că pe Fecioara Maria o vor ferici toate 
neamurile. Care neamuri? Desigur că numai a- 
celea cărora s-a propoveduit de către apostoli, pri
mitorii poruncii. Deci, cel care nu împlineşte 
proorocirea Fecioarei Maria, nu face parte încă 
din neamurile cărora le-au propovăduit urmaşii 
acelora, care au primit porunca „mergînd, învă
ţaţi toate neamurile”. Care sînt acelea „toate nea
murile”, care o vor ferici? Acelea, „toate neamu
rile”, cărora s-a propovăduit de către apostoli, 
sau urmaşii apostolilor, învăţătura adevărată a 
Domnului.

Deci, fără să luăm în consideraţie că însuşi 
îngerul Gavril o salută cu rugăciunea pe care o 
zicem noi „Bucură-te, ceea ce eşti plină de dar”... 
(Luca 1, 28), fără să luăm în consideraţie că 
Elisabeta, inspirată şi ea de Duhul Sfînt, îi adre
sează cam aceleaşi cuvinte (Luca 1, 42), fără 
să cităm alte versete ale Bibliei şi învăţătura Tra
diţiei, ajungem a înţelege că Fecioara Maria 
„maica Domnului meu” (nostru) (Luca 1, 43) 
trebuie cinstită, preamărită, fericită şi socotită 
ca mijlocitoare la Domnul nostru Iisus Hristos, 
de către toţi cei care se socotesc cu adevărat, că 
fac parte din „toate neamurile”, cărora le-au pro
poveduit apostolii şi urmaşii acelora, care au pri
mit porunca „mergînd, învăţaţi toate neamurile”.
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